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مناط�ق مح�روم 
كش�ور از جمل�ه 
اهداف مهمي اس�ت كه در س�ال هاي اخير در 
دس�تور كار ويژه س�ازمان هاي م�ردم نهادي 
همچون بس�يج س�ازندگي قرار گرفته است؛ 
موضوعي كه موجب شد تا رئيس سازمان بسيج 
سازندگي كش�ور اعلام كند: »به منظور جذب 
نيروهاي مردمي با انگيزه و پتانس�يل بالا براي 
انجام كارهاي جهادي و رف�ع محروميت ها در 
مناطق مختلف كشور، 6 هزار گروه جهادي جوان 
در كشور به خدمت گرفته شده اند كه به زودي 
ش�اهد اقدامات تأثيرگذار آنها خواهيم بود.«

    
وجود محروميت ها در مناطق روستايي و كمتر 
توسعه يافته از جمله مشكلاتي است كه همواره 
به عنوان يك تهديد جدي براي سلامت جامعه 
به شمار مي رود.  بررسي ها نشان مي دهد، در حال 
حاضر برخي محروميت ه��ا و نبود امكانات مورد 
نياز روستاييان موجب شده تا روند مهاجرت به 
شهرها افزوده شود، اين در حالي است كه با توجه 
به مطرح ش��دن بحث اقتص��اد مقاومتي بي نياز 
كردن كشور از واردات اكثر كالاهايي كه مي توان 
در كشور توليد و حتي صادر كرد، مي طلبد تا در 
زمينه رفع محروميت ها تلاش مضاعفي ش��ود.  
در حالي كه در س��ال هاي اخير برخ��ي موانع و 
مشكلات موجب شده تا دولت ها كمتر در زمينه 
رفع محروميت ها گام بردارند، لذا بسيج سازندگي 
در نزديك به دو دهه فعاليت خود موفق شده است 
تا با به كارگيري جوانان متخصص در اين زمينه 

گام هاي مثبتي بردارد. 
   آموزش ويژه براي 6 هزار جوان جهادي 

از آنجا كه براي كمك به رفع محروميت ها و ايجاد 

اقتصاد مقاومتي نياز به جوانان و افراد متخصص 
و تحصيلكرده اس��ت، لذا اين مهم موجب ش��ده 
تا بسيج س��ازندگي علاوه بر استفاده از نيروهاي 
متخص��ص و تحصيلكرده به فكر آموزش س��اير 
جوانان علاقه مند به كمك به محرومان نيز باشد.  
رئيس سازمان بسيج س��ازندگي كشور با اشاره 
به فعاليت بيش از 6 ه��زار جوان جهادي در اين 
سازمان مردم نهاد مي گويد: »از آنجا كه بسياري 
از اين افراد براي كارايي بيشتر نياز به آموزش هاي 
تخصصي دارند، لذا در دوره جديد اين فعاليت ها، 
امر آموزش به ط��ور جدي در دس��تور كار قرار 
گرفت.« س��ردار نعمان غلام��ي مي افزايد: »با 
توجه به اينكه جذب جوانان��ي كه داراي انرژي، 
انگيزه و پتانس��يل بالايي در اين زمينه هستند 
همواره در دستور كار بوده است، لذا براي كارايي 
بيشتر آموزش هاي تخصصي نيز براي بالا بردن 

راندمان اين نيروها به طور ويژه در دستور كار قرار 
گرفت.« وي با تأكيد بر آموزش و توانمندسازي 
آحاد و اقشار مردم در راستاي فعاليت در بسيج 
س��ازندگي خصوصاً نس��ل جوان ادامه مي دهد: 
»اين مهم موجب ش��د تا طي اين طرح بيش از 
134 هزار موقعيت اقتصاد مقاومتي در كش��ور 
فراهم شود كه خود نشانگر موفقيت اجراي اين 
طرح بوده اس��ت.« به گفته وي سال گذشته در 
قالب گروه هاي جهادي حدود يك ميليون و 500 
هزار جوان فعاليت كرده اند كه در حال حاضر هم 

اين فعاليت ادامه دار است. 
   اقدام سپاه لرستان براي رفع محروميت ها 
نبود راه و جاده مناس��ب و از همه مهم تر كمبود يا 
نبود امكانات درماني و اشتغال از جمله مشكلاتي 
است كه اين روزها گريبان مردم مناطق روستايي 
در لرستان را گرفته اس��ت، موضوعي كه موجب 

ش��د تا كافي نبودن كمك هاي دولتي پاي س��پاه 
حضرت ابوالفضل)ع( اين اس��تان را به منظور رفع 
محروميت ه��ا در زمينه زير س��اختي، فرهنگي، 
سلامت، اداري، پشتيباني و اش��تغال به روستاها 
باز كرد تا اين نهاد مردمي با برنامه ريزي هاي ويژه 
و به منظور رفع محروميت ها برنام��ه ويژه اي را در 
اين زمينه در دس��تور كار خود قراردهد.  جانشين 
قرارگاه پيشرفت و آباداني سپاه حضرت ابوالفضل)ع( 
لرستان دراين خصوص به »جوان« مي گويد: »وجود 
مشكلات بسيار در زمينه هاي سلامت و بهداشت و 
اشتغال در مناطق محروم استان خصوصاً روستاهاي 
لرستان موجب شده تا س��پاه اين استان براي رفع 
محروميت ه��ا برنامه ه��اي ويژه اي را در دس��تور 
كار خود قرار دهد.« عباس عليش��اهي با اشاره به 
خدمت رساني به 150روستا در استان مي افزايد: 
»در راستاي اجراي فاز اول اين طرح، خدمت رساني 
به دهستان هاي محروم »ذلقي شرقي« شهرستان 
اليگودرز دهستان »كشكان شمالي« شهرستان 
دوره چگني دهستان »مير بگ جنوبي« شهرستان 
دلفان، دهستان »هوميان« شهرستان كوهدشت 
و دهس��تان »كش��ور« بخش پاپي در دستور كار 
قرار گرفته است.« وي ادامه مي دهد: »با توجه به 
نيازهاي اين مناطق محروم، قرارگاه در پنج كارگروه 
زيرساختي، فرهنگي، سلامت، اداري، پشتيباني و 

اشتغال فعاليت خود را آغاز مي كند.« 
به گفته وي اين طرح مهم كه توس��ط سپاه هاي 
استاني در مناطق محروم كش��ور از زمستان سال 
گذش��ته آغازش��ده  براي بالغ بر هزار دهستان در 
زمينه رفع محروميت ها برنامه ريزي شده است.  اين 
در حالي است كه هم اكنون بسيج جامعه پزشكي 
و سپاه در زمينه مشكلات درماني مردم منطقه با 
كمك دانشگاه علوم پزش��كي لرستان برنامه هاي 

خوبي را در حال اجرا دارد. 

   آذربايجان شرقي: معاون امور عمراني استاندار آذربايجان شرقي 
گفت: 1/5 ميليارد دلار اعتبار از محل صندوق توسعه ملي براي توسعه 
روستايي در كش��ور اختصاص يافته است كه س��هم آذربايجان شرقي 
از اين ميزان 500 ميليارد تومان اس��ت.  محمدص��ادق پورمهدي در 
نشست بررسي مسائل و مشكلات مربوط به آب كشاورزي شهرستان 
بناب با تأكيد بر ضرورت صرفه جويي و استفاده بهينه از آب شرب و آب 
كشاورزي و با انتقاد از كشت محصولاتي كه به آب بيشتر در كشور نياز 
دارند از جمله پياز و هندوانه افزود: »در شرايطي كه با بحران شديد آب 

مواجه هستيم، كشت اينگونه محصولات مقرون به صرفه نيست.« 
   بوشهر: مديركل راه و شهرسازي استان بوشهرگفت: طرح راه آهن بوشهر 
به شيراز و اتصال آن به استان هاي مركزي از برنامه هاي مهم در حوزه راهسازي 

استان بوشهر است كه 3هزار ميليارد تومان 
براي اين طرح نياز است.  فرزاد رستمي افزود: 
اين طرح با مش��اركت 85 درصدي فاينانس 
خارجي و 15 درصدي دولت اجرا مي ش��ود 
كه با وجود موافقت رئيس س��ازمان مديريت 
و برنامه ريزي با 15 درصد س��هم دولت، ولي 
فاينانس خارجي آن هنوز نهايي نشده است.  

به گفته وي اجراي اين طرح و اتصال به راه آهن سراسري زمينه بهره برداري 
روزافزون از ظرفيت هاي صنايع نفت پتروشيمي منطقه را افزايش مي د هد. 

   گلستان: رئيس اداره روابط عمومي و آموزش همگاني شركت آب و 
فاضلاب روستايي استان گلستان از اجراي برنامه هاي نمايشي در كاميونت 
سيار با موضوع مديريت مصرف بهينه آب در روستاهاي گلستان خبر داد.   
ولي الله ساور گفت: اين اقدام به عنوان يكي از روش هاي موفق و قابل توجه 
در امر اطلاع رساني و فرهنگ سازي است كه بسيار مورد استقبال و توجه 
قرار مي گيرد، زيرا روش انتقال اهداف و پيام ها از طريق اجراي نمايش هاي 
زنده براي گروه سني كودكان و نوجوانان بسيار مطلوب و جذاب بوده و ضمن 

خرسند نمودن مخاطب به راحتي پيام ها را به مخاطبان انتقال مي يابد. 
   سمنان: استاندار سمنان گفت: از سال 95 تا كنون 120 ميليارد ريال 
تسهيلات رايگان براي اجراي س��امانه هاي نوين آبياري باغ هاي پسته 
شهرستان دامغان با هدف جايگزين كردن آبياري به روش سنتي پرداخت 
شد.  محمدرضا خباز افزود: 85 درصد از هزينه هاي اجراي طرح هاي آبياري 
نوين پرداخت با كمك هزينه دولت است و از ابتداي دولت يازدهم تا كنون 
100 هكتار كشت گلخانه اي با سامانه هاي نوين آبياري در استان سمنان 
اجرا ش��ده اس��ت.  وي  ادامه داد: يك گروه در جنوب شهرستان دامغان 
توانستند ميزان شوري زمين هاي كش��اورزي را از 220 هزار به زير هزار 

كاهش دهند تا در افزايش توليد و كاهش مصرف آب مؤثر باشد. 
   كردستان:  مديرعامل سازمان زيباسازي شهرستان سنندج از نصب 
بزرگترين المان كشور در ورودي هاي سطح ش��هر خبر داد و گفت: اين 
المان ها 18 متر طول، 3 متر عرض و 9 متر ارتفاع دارد كه ش��امل پايه و 
فونداسيون بتني و المان فلزي است.   هه تاو فريدوني افزود: در حال حاضر 
در ورودي هاي سطح شهر شاهد نصب تابلوهاي خير مقدم و خوشامدگويي 
به مسافران و ميهمانان هستيم كه به علت تعدد تابلوها از سوي ارگان ها و 

نهادها چهره اي بسيار نازيبا در ورودي هاي سطح شهر ايجاد شده است. 
   كهگيلوي�ه و بويراحمد: مديركل راهداري و حم��ل و نقل جاده اي 
كهگيلويه و بويراحمد گفت: با پيگيري هاي انجام شده سامانه پايش هوشمند 
تردد ناوگان عمومي در تمامي اتوبوس هاي اس��تان راه اندازي ش��د.  علي 
خوان پايه افزود: نوسازي و توسعه ناوگان سواري كرايه برون شهري هر كدام 

به تعداد 12 دستگاه با استفاده از تسهيلات بانكي انجام شد. 

طي روزهاي اخير، مدير جهادكشاورزي شهرستان 
ميناب از آغاز كشت هندوانه پاييزه در 3 هزار و 500 
هكتار از مزارع اين شهرستان و تأمين هندوانه شب 
يلداي استان هاي تهران، اصفهان، آذربايجان شرقي و 
غربي و خراسان رضوي خبر داد و از عدم تغيير سطح 
زير كشت اين محصول و حفظ جايگاه نخست توليد 
هندوانه خارج از فصل و تأمين هندوانه شب يلداي 
كشور ابراز خرس��ندي كرد! موضوعي كه اگر چه 
محمد سالاري آن را اقدامي اقتصادي براي تأمين 
نياز كشور عنوان مي كند اما با استناد به گزارشات 
س��ال هاي اخير ضررهاي اقتص��ادي و پيامدهاي 

اجتماعي آن به وضوح قابل مشاهده است. 
   سودي كه به جيب هيچ كس نمي رود!

در شرايطي كه به دليل بروز خشكسالي و كمبود 
آب در استان هاي جنوبي كشور به ويژه هرمزگان 

كارشناسان كشاورزي خواستار ممنوعيت كشت 
محصولات آب بري چ��ون هندوانه و برنج در اين 
استان ها هس��تند، اما طي دو سه س��ال اخير نه 
تنها سطح زير كشت هندوانه تابستانه در ميناب 
كاهش نيافته، بلكه تداوم كشت پاييزه و خارج از 
فصل اين محصول آب بر بدون برنامه و به رغم تمام 
ضررهاي اقتصادي همچنان ب��ه قوت خود باقي 
است.   سال گذشته شيوع آفت در مزارع هندوانه 
شب يلدا در ميناب سبب نابودي بيش از يك سوم 
محصول توليدي در مناطق مختلف شهرس��تان 
شد و كشاورزان را در آس��تانه ورشكستگي قرار 
داد. آفتي ك��ه س��ال قبل تر هم مس��احت قابل 
توجهي از مزارع هندوانه را تخريب و هزينه هاي 
سرسام آور سمپاشي را به جيب خالي كشاورزان 
تحميل كرد. ناگفته نماند س��ال 94 مقرر ش��ده 

بود جهاد كشاورزي شهرستان با تأمين سموم و 
آفت كش هاي مؤثر در س��ال هاي بعد مانع از بروز 
خس��ارت به مزارع هندوانه ش��ود، اما گزارشات 
رسيده از كشاورزان اين منطقه از تعلل مسئولان 
جهاد كش��اورزي شهرس��تان در تأمين سموم و 
احتمال پيدايش مجدد اين آفت در س��ال جاري 
حكايت مي كند.  در حالي كه كش��ت هندوانه در 
هر هكتار از شروع كار بين 6 تا 7 ميليون هزينه به 
كشاورز تحميل مي كند و در زمان برداشت نيز بايد 
مبالغ قابل توجهي براي هزينه كارگر، جابه جايي 
و... بپ��ردازد، همچنين احتم��ال پيدايش مجدد 
آفت سال هاي قبل به دليل تعلل در تهيه سموم و 
تجهيزات سمپاشي و تحميل خسارت هاي فراوان 
وجود دارد مسئولان جهاد كشاورزي براي حفظ 
جايگاه شهرستان در توليد عمده هندوانه شب يلدا 

به تشويق كشاورزان در افزايش سطح زير كشت 
هندوانه خارج از فصل روي آورده اند!  ناگفته نماند 
در سال هاي اخير در كنار كم كاري در اجراي طرح 
اصلاح الگوي كشت، مس��ئله آموزش كشاورزان 
براي مقابله با آفت ها و سمپاشي هاي بي ضابطه و 

غير علمي هم معلق مانده است!
   مصرف بي رويه آب در شرايط تنش آبي!

 متأسفانه تداوم كشت هندوانه در استان هرمزگان 
در شرايطي است كه طي دو س��ال اخير مناطق 
مختلف اس��تان در تنش آبي گرفتار ش��ده و به 
دليل مصرف مازاد از منابع آب��ي به ويژه در حوزه 
كش��اورزي تأمين آب شرب بس��ياري از نواحي 

شهري و روستايي استان بحراني شده است. 
بنا ب��ه گفت��ه مس��ئولان ش��ركت آب و فاضلاب 
هرمزگان بيش از 40 س��ال اس��ت كه اين استان 
با پديده خشكسالي و كم آبي دس��ت و پنجه نرم 
مي كند و طي يك دهه اخيردر شرايط ويژه اي قرار 
گرفته است. شاخص هاي بحران آب در هرمزگان 
به مراتب نامطلوب تر از متوسط شاخص كشوري 
است، چراكه حدود 2 درصد از جمعيت كشور در 
هرمزگان ساكن هس��تند در حالي كه سهم آنها از 
منابع تجديدپذير كمتر از يك و نيم درصد است. با 
اين وجود به دليل نبود مديريت مصرف آب علاوه 
بر وارد شدن ضربه به صنعت كشاورزي و دامپروري 
اين استان، بسياري از روستاها خالي از سكنه شده اند 
و ايجاد فرو چاله ها و نشست زمين به ويژه در ميناب 
به عنوان قطب كشاورزي استان، زندگي اهالي اين 

شهرستان را مورد تهديد قرار داده است. 
با وجود اينكه حداقل نياز آبي اس��تان هرمزگان 
4هزار و 100 ليتر و ميزان تولي��د فعلي 3 هزار و 
200 ليتر بر ثانيه و 900 ليتر بر ثانيه كمبود آب 
گزارش شده طي سال هاي اخير سطح زيركشت 
محصول آب ب��ر هندوان��ه به رغم هش��دارهاي 
كارشناسان تغيير چنداني نكرده است. به عنوان 
نمونه تنها در شهرستان ميناب حدود 4 هزار هكتار 
از مزارع به كشت هندوانه خارج از فصل )پاييزه( 
اختصاص داده شده است. اين در حالي است كه به 
طور ميانگين براي كشت و توليد هندوانه از ابتدا تا 
زمان برداشت در صورت استفاده از آبياري نوين 
در هركيلوگرم حداقل حدود 300 تا 500 ليتر آب 
مصرف مي شود كه با توجه به منابع آبي كم استان و 
شرايط اقليمي آن به نوعي هدررفت آب به حساب 
مي آيد! ضمن اينكه مزارع اين شهرستان همچنان 
از آبياري نوي��ن بي بهره اند و به صورت س��نتي و 
پرمصرف آبياري مي شوند! لازم به ذكر است براي 
آبياري هر هكتار زمين به ش��يوه سنتي بيش از 

20هزارمتر مكعب آب مصرف مي شود. 
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تشديد عطش هرمزگان با هندوانه شب يلدا!
 در شرايطي كه كارشناسان اعلام محدوديت كشت محصولات آب بر را در وضعيت فعلي ضروري مي دانند 

رقابت براي كشت هندوانه خارج از فصل)پاييزه(در استان بي آب هرمزگان ادامه دارد

فقرزدايي ازمناطق محروم كشور با فعاليت 6 هزار گروه جهادي جوان
به گفته رئيس سازمان بسيج سازندگي كشور سال گذشته يك ميليون و 500 هزار جوان در قالب گروه هاي جهادي به ياري محرومان شتافتند

در حالي كه با تش�ديد تنش آبي در اس�تان هرمزگان انتظار مي رفت 
كشت محصولات آب بري چون هندوانه، به عنوان يكي از راهكارهاي 
اصلي مديريت مصرف آب در استان ها با محدوديت روبه رو شود اخبار 
جديد از آغاز كشت هندوانه پاييزه )خارج از فصل( براي حفظ بازار شب 
يلدا در شهرهاي مختلف اس�تان به ويژه ميناب به گوش مي رسد. اين 
در شرايطي است كه طي دو سال اخير كشت هنداونه پاييزه در ميناب 

به عنوان قطب اصلي هندوانه كشور در اثر عواملي از جمله خشكسالي 
و هج�وم آفت ه�اي متعدد، كش�اورزان را درآس�تانه ورشكس�تگي 
قرار داده اس�ت با اين حال مس�ئولان جهاد كش�اورزي استان بدون 
توجه به شرايط بحران بي آبي در اس�تان و عدم سود دهي كشت اين 
محصول خارج از فصل، براي حفظ رتبه برتر توليد هندوانه ش�ب يلدا 
در كش�ور، كش�اورزان را به كش�ت پاييزه هندوانه ترغيب مي كنند!

محمدرضا هاديلو ميترا شهبازي

مريم احمدي
   گزارش يك

 برگزاري دوره هاي آموزشي جهاد كشاورزي
 براي زندانيان نظامي اصفهان

   اصفهان كش�ت و پرورش زعفران، قارچ، تهيه 
ترش�يجات و مربا ج�ات، پ�رورش 
بلدرچين و پرورش شتر مرغ مورد استقبال بيش از ۱۵۰ نفر در طول 
يك ماه، توس�ط مركز آموزش و پژوهش واحد فرهنگي، تربيتي و 
اشتغال و حرفه آموزي زندان نظاميان استان اصفهان قرار گرفت. 
مدير روابط عمومي اداره كل زندان هاي اس��تان اصفهان با اعلام اين 
خبر گفت: با رويكرد هدفمند س��ازي اوقات مددجويان و اشتغالزايي 
ميان زن��دان نظاميان و بهره ب��رداري از امكانات نرم افزاري و س��خت 
افزاري موجود، دوره هاي متنوع آموزش��ي از س��وي جهاد كشاورزي 
براي اين زندانيان برگزار ش��د.   اصغر كاظم زاده ادام��ه داد: دوره هاي 
آموزش گلخانه داري و مديريت آن، كشت و پرورش زعفران، قارچ، تهيه 
ترشيجات و مرباجات، پرورش بلدرچين و پرورش شتر مرغ با استقبال 
بيش از 150 نفر در طول يك ماه، توسط مركز آموزش و پژوهش واحد 
فرهنگي، تربيتي و اشتغال و حرفه آموزي زندان نظاميان استان اصفهان 
قرار گرفت و دوره اي در اين راس��تا برگزار ش��د.  وي تصريح كرد: اين 
دوره هاي آموزشي در دو بخش نظري - عملي و كارگاهي با رويكردي 

كاربردي و قابل اجراي آموزشي به پايان رسيد.

 نيروگاه ۳۰ مگاواتي برق خورشيدي 
در دليجان احداث مي شود   

فرماندار دليج�ان از احداث نيروگاه    مركزي
۳۰مگاواتي خورشيدي كه بزرگ ترين 
ني�روگاه خورش�يدي كش�ور اس�ت در دليج�ان خب�ر داد. 
محمد كردي در حاشيه بازديد هيئت س��رمايه گذار چيني به منظور 
امكان سنجي و جانمايي زمين احداث بزرگ ترين نيروگاه برق خورشيدي 
كشور گفت: هيئت چيني به منظور نقطه يابي  و جانمايي احداث نيروگاه 
30 مگاواتي برق خورشيدي در دليجان حضور يافته اند كه بزرگ ترين 
نيروگاه خورشيدي كشور محسوب مي ش��ود.  وي افزود: براي ساخت 
اين نيروگاه كه به لحاظ ابعادي بزرگ ترين نيروگاه خورشيدي كشور 
به حس��اب مي آيد نياز به هزين��ه 45 ميليون دلاري اس��ت. ظرفيت 
نيروگاه هاي خورش��يدي كه در كش��ور داريم 10 مگاوات است و اين 
نخستين باري است كه نيروگاهي با اين ابعاد و ظرفيت در كشور ساخته 
مي شود.  فرماندار دليجان تصريح كرد: با احداث اين نيروگاه بحث تأمين 
انرژي كه معضل اصلي واحدهاي توليدي بخش صنعت استان است تا 
حد قابل توجهي برطرف مي شود و با تأمين انرژي پايدار مي توان شاهد 
توس��عه صنعت بود.  كردي بيان كرد: پروژه ساخت اين نيروگاه پس از 
جانمايي و انجام مراحل نهايي به منظور تأمين زيرساخت هاي لازم از 
طريق فاينانس به شركت چيني واگذار مي شود كه با انجام اين مشاركت 
و انتقال تكنولوژي از چين شاهد شتاب در توسعه صنعت استان مي شويم 

و سرمايه گذاري آن توسط همين شركت چيني انجام مي شود.

با شرايط كنوني بودجه كشور پروژه راه آهن اردبيل–
ميانه با ابنيه اي بسيار س�خت و پيچيده با اعتبار 
دولتي قابل افتتاح نخواهد بود و بايد از مشاركت 
بخش خصوصي و صندوق توسعه ملي كمك گرفت. 
عباس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي در جريان 
بازديد از راه آه��ن اردبيل–ميانه ب��ا عنوان كردن 
مطالب فوق گف��ت: پروژه مهم راه آه��ن اردبيل از 
سال 75 ش��روع ش��ده و اين پروژه با 24 كيلومتر 

تونل و پل هاي مرتفع و يك مسير كوهستاني بسيار 
سخت شرايط خاص خود را دارد، اما خوشبختانه 
هم اكنون تمام قطعات اين پروژه فعال است.  وي 
پيشرفت كل پروژه را  46درصد اعلام و بيان كرد: 
روند پروژه به ويژه در بخش كوهستاني چندان از 
زمانبندي تعريف شده عقب نيست و اين پروژه به 
دليل شرايط خاص بايد به دست متخصص ترين 
و فني ترين پيمانكاران اجرايي شود.  عضو كابينه 

دوازدهم پيگيري نمايندگان استان را در تكميل 
راه آهن يادآور ش��د و خاطرنش��ان كرد:  ما امسال 
سه برابر سال هاي گذشته براي راه آهن اردبيل– 
ميانه اعتبار گذاش��تيم و با توجه به اولويت دولت 
دوازدهم در بخش ريل اميدواريم با وعده  داده شده 
رئيس جمهور به مردم استان اردبيل در چهار سال 
آينده پروژه تحول جدي تري به خود بگيرد.  آخوندي 
راه آهن اردبيل را از پروژه هاي ريلي اولويت دار كشور 

توصيف كرد و بيان داشت: در آستانه تقديم بودجه 
دولت به مجل��س و فصل بودجه ري��زي اميدواريم 
اعتبار اين پروژه به چندي��ن برابر افزايش يابد. وي 
رقم مورد نياز ب��راي تكميل اين پ��روژه را بيش از 
22هزار ميلي��ارد تومان اعلام كرد و اف��زود:  براي 
تكميل راه آهن اردبيل تأمين اعتبار دولتي پاسخگو 
نيست و بايد از مشاركت بخش خصوصي و صندوق 

توسعه ملي استفاده كنيم. 

راه آهن اردبيل– ميانه با بودجه دولتي تكميل نمي شود
   اردبيل

 رئيس سازمان جهاد كشاورزي همدان 
در گفت وگو  با »جوان«:

تمام انگورهاي همدان گلخانه اي مي شود
چند سالي مي شود كه با كاهش ذخاير آبي، توجه ها به سمت كشت 
گلخانه اي جلب شده اس�ت. در اين راس�تا كارشناسان معتقدند با 
دنبال كردن اين ش�يوه علاوه بر تحقق اقتص�اد مقاومتي، افزايش 
توليد و اش�تغال، ميزان مصرف منابع آبي نيز تا 30 درصد كاهش و 
توليد تا 10 برابر افزايش مي يابد؛ چراكه با اين روش، تأثير تغييرات 
ناگهاني آب و هوا بر ميزان برداشت محصول به صفر مي رسد. حالا با 
اين شرايط، قرار است استان همدان در توليد انگور گلخانه اي پيشتاز 
شود و شرايط را براي فروش انگور در تمام فصول فراهم كند. از اين رو 
به سراغ منصور رضواني جلال، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان 
همدان رفتيم تا گفت وگويي در خصوص مزاياي اجراي طرح كشت 
گلخانه اي انگور در اين استان داشته باشيم كه در ادامه خواهيد خواند: 

    
چه مقدار انگور در سال در همدان توليد مي شود؟

به طور كلي در استان همدان 73 هزار هكتار باغ ميوه داريم كه بيش از 
50 درصد آن متعلق به توليد انگور است. از اين ميزان سطح زير كشت 
نيز 22 هزار هكتار آن در شهرس��تان ملاير قرار دارد كه اين منطقه را 
به قطب توليد انگور استان تبديل كرده است. در مجموع سالانه حدود 

400 هزار تن انگور در استان همدان توليد مي شود. 
با اين حجم از توليد، چرا باز هم نياز به كشت گلخانه اي است؟

در حال حاضر شهرس��تان ملاير به عنوان قطب تولي��د انگور همدان 
ش��ناخته مي ش��ود، بنابراين با توجه به اينكه يكب��اره حجم زيادي از 
محصول در يك بازه زماني محدود و مشخصي بايد برداشت و به بازار 
فروش انتقال داده شود، استان همواره با معضل كمبود صنايع تبديلي 
و بازار مصرف مواجه مي شود، بنابراين لازم است ميزان و زمان برداشت 
انگور را با كشت گلخانه اي تحت كنترل قرار دهيم تا با عرضه محصول 
در تمام فصول كمترين حجم هدررفت را رقم بزنيم.  علاوه بر اين اشباع 
كوتاه مدت ب��ازار و صنايع تبديلي در مقابل نب��ود محصول در فصول 
مختلف سال، اشتغالزايي و مصرف انگور را هم محدود به زمان خاصي 
مي كند كه كشت گلخانه اي جلوي اين معضل را هم مي گيرد. همچنين 
از مزاياي كشت گلخانه اي مي توان به كوتاه شدن دست دلالان اشاره 

كرد كه با تقويت باغداران توليد را هم افزايش مي دهد. 
در حال حاضر براي كشت گلخانه اي چه اقداماتي در استان 

انجام شده است؟
قرار اس��ت 3 هزار هكتار از 73 هزار هكتار باغ انگور استان به گلخانه ها 
انتقال يابد. در اين راستا نيز اقدامات و تفاهمنامه هاي خوبي با همكاري 
بخش خصوصي به امضا رسيده است كه اميد داريم متقاضي اين طرح، 
با سرعت عمليات اجرايي آن را شروع كند. طبق پيش بيني هاي صورت 
گرفته، قرار است تمام توليد انگور را به گلخانه ها ببريم تا علاوه بر افزايش 
تازه خوري محصول، در هر هكتار نيز براي 10 نفر اش��تغالزايي ايجاد 
كنيم. لازم به ذكر است براي توليد هر محصولي در فضاي باز تنها به يك 
كشاورز براي هر 3 هزار هكتار نياز است. در حال حاضر نيز اين طرح در 

شهرستان كبودرآهنگ كليد خورده است. 
با توجه به خشكس�الي هاي 10 س�ال اخير فكر مي كنيد 

گلخانه ها چه كمكي به بخش كشاورزي كنند؟
 در حال حاضر 400 هزار تن انگور در سال در همدان توليد مي شود كه 
اگر همين مقدار را به گلخانه ها ببريم، كمك بزرگي به حفظ منابع آبي و 
تداوم توليد مي كند. علاوه بر اين توليد خارج از فصل نيز از ارزش افزوده 

خوبي براي كشاورزان برخوردار است.

 حفاظت از جنگل ها با بي توجهي 
به معيشت جنگلبانان غير ممكن است

روزي نيس�ت كه رس�انه هاي خبري وضعيت اس�فبار جنگل ها را 
منتشر نكنند. از آتش سوزي ها گرفته تا قطع درختان و از بين بردن 
منابعي كه به گفته مسئولان ملي هستند و كسي حق تعرض به آنها 
را ندارد. البته در اي�ن ميان افرادي هم به ن�ام »جنگلبان« وظيفه 
حفاظت از اين منابع مل�ي را بر عهده دارند، اما چ�را باز هم ميزان 
حوادث، تخلفات و معض�لات در اين نقاط تا اين حد بالاس�ت؟ آيا 
جنگلبانان ديگر حسي براي دفاع از جنگل ها ندارند؟ يا تعداد آنها 
نسبت به متخلفان آنقدركم است كه نمي توانند كاري از پيش ببرند؟

    
متأسفانه طي سال هاي اخير بارها و بارها جنگلبانان زيادي در راه انجام 
وظيفه دچار حوادث زيادي ش��ده اند و تعدادي از آنها هم در اين راه جان 
خود را از دست داده اند.  با اينكه قرار بود قوانيني در جهت حمايت از اين 
افراد و خانواده هايشان وضع شود، اما هنوز هم دولتمردان ترجيح مي دهند 
به نوعي از انجام اين وظيفه شانه خالي كنند.  طبق لايحه دولت تلاش شده 
است كساني كه در راه انجام وظيفه و حفظ انفال كشته يا زخمي مي شوند 
اجر شهيد و جانباز برايشان رقم بخورد.  در همين راستا و با اينكه لايحه 
دولت در راستاي حمايت از جنگلبانان است، اما در واقعيت مي بينيم كه 
بسياري از جنگلبانان با كمبود درآمد و مشكلات معيشتي مواجه هستند، با 
اين حال باز هم با احسان خود به جنگل و انفال عمومي خدمت مي كنند. 

   اين حرف ها آب و نان نمي شود
چندي پيش يكي از جنگلبانان حرفي زد كه مي توان به وضوح فهميد كه 
متخلفان هم خوب مي دانند كه هيچ حمايتي از اين قشر نمي شود. به همين 
خاطر با خيالي آسوده دست به هر كاري مي زنند و از انجام هر جرمي واهمه 
ندارند.  اين جنگلبان مي گفت: »به جاي اينكه ما قاچاقچيان را تهديد كنيم 
آنها براي ما چاقو و شمشير مي كش��ند، اما ما وظيفه داريم در مقابل آنها 
بايستيم. ما بدون سلاح در خط مقدم از منابعي كه بايد براي آيند گان حفظ 
شود حفاظت مي كنيم. اين درختان و اين محيط زيست اندوخته مردم 
محسوب مي شود و خوشحالم كه اين شغل را انتخاب كرده ام. روز اولي كه 
قرار بود سركار بروم مادرم پشت سرم دعا خواند و گفت: »برو به سلامت 
پسرم از اين به بعد تو بايد از نعمت هايي كه خدا به ما داده محافظت كني 
و اين مسئوليت سنگيني است...« حالا مادرم از دنيا رفته ولي صدايش در 
گوشم مي پيچد. برخي از دوستان ما در اين راه جانباز و شهيد شده اند و من 
و ديگر همكارانم به نوعي راه آنها را ادامه مي دهيم و اميدواريم كه وضعيت 
بهتر شود.« در مقابل اين همه گذشت و ايثار، مسئولان هنوز هم ترجيح 
مي دهند به كلي گويي بپردازند و در همين رابطه روز گذشته رئيس سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزداري ترجيح داد به جاي اينكه از برنامه هاي دولت 
در جهت حمايت و توجه به وضع زندگي و معيشت جنگلبانان صحبت 
كند، باز هم اجر معنوي را براي آنها خواستار شود و با بيان اينكه از دست 
دادن جان محافظان انفال الهي هدفي جز خدمت به مردم نيست، بگويد: 
»شهدا و جانبازان بسيار زيادي در راس��تاي حفظ جنگل و مراتع داريم 
كه اهميت حفظ جنگل و ديدگاه توحيدي ما مس��لمانان را مي رساند.« 
خداكرم جلالي كه در مراسم گراميداشت ياد و خاطره محافظان انفال الهي 
و پاسداران منابع طبيعي گيلان شركت كرده بود، حادثه محافظان انفال 
الهي پاسداران منابع طبيعي در شهرستان آستارا را به عظمت مصيبت آن 
بسيار بزرگ توصيف كرد و ادامه داد: »كشته شدگان در حادثه مذكور در 
پاسداري از انفال و جنگل هاي اين مرز و بوم كشته شده اند و اميدواريم اجر 
شهدا برايشان در نظر گرفته شود.« البته معاون وزير جهاد كشاورزي با 
بيان اينكه خدا كسي كه درختي را قطع مي كند لعنت مي كند، گفت كه در 
آفرينش درختان و مراتع خداوند همه  چيز را بر اساس موزون و نظام  يافته 
آفريده و ضرورت دارد تا در حفظ منابع طبيعي بكوشيم.  رئيس سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزداري حرف هاي خوبي زد، اما در نهايت نگفت كه آيا 
براي معيشت و زندگي سخت جنگلبانان هم قرار است كاري انجام شود يا 
شرايط كما في السابق پيش مي رود و آنها بايد با كمترين امكانات و تجهيزات 

و حقوق فقط انجام وظيفه كنند و به معنويات بينديشند؟!

خبرگزاري مهر


